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FARO DA ILLA DE ONS. Petición colectiva para que, agora automatizado, se converta nun MUSEO 

Resposta do Goberno de España (Congreso dos Deputados) á pregunta realizada sobre a súa utilización futura 

polo BNG.    (28/11/2024) 

COMENTARIO                      (2/12/2024) 

Persoas particulares e colectivos posteriormente, a medida que os Faros íanse automatizando, quedando baleiros de 

persoal (fareiros) e, nalgúns casos, vendo o mal estado no que ían converténdose a medida que pasaba o tempo, 

comezaron a dar ideas para que estes emblemáticos espazos, que seguen co seu cometido, non sufran un deterioro que 

leve á administración a gastos enormes de mantemento ou a ser vandalizados. 

Xurdiron ideas, como convertelos en espazos culturais, dependentes de concellos, deputacións ou algunha consellería. 

Pero, as diferentes Autoridades Portuarias, inclináronse cara a convertelos en hoteis ou espazo de restauración. Esta 

posibilidade, entre as propostas, podería ser factible, pero no caso da Illa de Ons, podemos asegurar que ese campo xa 

está perfectamente cuberto, para as necesidades da illa, por iso, apostamos por unha dedicación cultural, tendo en conta 

que esta illa pertence ao único Parque Nacional galego. 

Dende hai un ano, o Faro de Ons está automatizado, igual que o da súa veciña Sálvora. O de Sálvora quedou sen persoal 

(fareiros) e dende a Autoridade Portuaria, xunto coa Consellería de Medio Ambiente e a Axencia de Turismo, buscaron 

unha alternativa, coidamos que adecuada nun principio, para a súa recuperación como é convertelo nun: Centro de 

Observación Turístico-Científico, e a Xunta vai a investir nel 1´5 millóns de euros na súa rehabilitación.  

Consideramos, repito, nun principio, unha excelente idea para unha illa, tamén pertencente, ao Parque Nacional. 

Tan pronto tivemos noticia de que o Faro de Ons está automatizado e que os fareiros están en proceso de abandonar o 

seu posto de traballo, e co fin de que este Faro non quede desatendido e se lle busque unha alternativa de uso adecuada, 

foi o motivo polo que varios colectivos, particulares,..., o concello de Bueu e mesmo algún partido político, comezaran 

unha primeira reivindicación dando ideas e buscando alternativas para un uso cultural. 

Coido que colleron á Autoridade Portuaria de Marín “co pé cambiado”, totalmente desprevidos e pensando que, como 

o de Sálvora, ninguén ía a reivindicar un uso especial para este Faro. Á vez, os colectivos, vendo o que ocorre cos Faros 

do seu redor, convertidos en hoteis, restaurantes ou bares e pola necesidade cultural que ten Ons, non dubidaron en 

poñerse as pilas e comezar a solicitar un uso adecuado a un Parque Nacional. 

Os colectivos, saben perfectamente da necesidade de seguir co seu uso como Sinal Marítimo e que, neste intre, hai dous 

fareiros que seguen por quendas, acudindo a Ons para algunha tarefa de mantemento, pero tamén saben que iso ten data 

de caducidade e despois haberá que buscar unha solución ao seu uso.  

As actividades dun Parque Nacional son moitas e posuír un lugar para poder desenvolvelas, e máis nunha illa, é algo 

imprescindible, polo que non se debe aceptar que este Faro teña un uso futuro diferente a Espazo Cultural, por iso 

seguiremos pedindo á Autoridade Portuaria, aos organismo competentes,..., e ao PARQUE NACIONAL, que comecen 

a buscar alternativas culturais a este Faro.                                                                                                                    Páx. 1 

   



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Páx. 1 

Páx. 2 

ONS NA MEMORIA                Manolo Reiriz e o seu fillo Manoliño    (5/12/2024) 

Para este número, escollín esta preciosa foto de Manolo Reiriz (cariñosamente <O Terco>) e do seu fillo Manoliño 

(cariñosamente <Perrenco>). Por aqueles anos 80 s.XX aínda andaban á pesca tradicional do polbo, neste caso, á 

arte do  “espello”. Aquí regresaban despois dunha mañá de duro traballo. 

Non miramos o espello, ía no oco da proa, pero si visualizamos perfectamente os dous “bicheiros” con que os 

capturaban, un máis grande que outro, segundo á profundidade onde estivera o laño do polbo e tamén, por si aparecía 

algún peixe que merecera a pena, a “francada”. Interesante é fixarse na posición dos remos que dá un característico 

vogar nesta embarcación.  

O motivo de poñer esta foto é que hoxe, día 5 de decembro de 2024, fai un ano que na sala de actos do Centro de 

Interpretación do Parque Nacional de Vigo, estreábase o documental “A última dorna de Ons” que realizaran Anxo 

Cabada e Antón Davila. 

Este documental, a carón de mostrar diferentes aspectos da illa e dos seus veciños, tiña como finalidade o 

documentar a pesca tradicional do polbo en Ons e a súa embarcación a dorna. 

Como xa teño comentado, era o momento ideal, xa que só queda en Ons unha dorna en activo, un mariñeiro que 

aos seus 81 anos coñeceu e traballou con todas as artes tradicionais da pesca do polbo e cunha vitalidade que lle 

permite seguir pescando e, dende logo, ser o protagonista deste documental. 

Anxo Cabada Alvarez 
A I L L A D E O N S 

Ir á illa sempre é un dos privilexios de cada verán, atopar un lugar onde o tempo 

deixa de ser tempo, perderse nos moitos lugares que atesoura este anaco de terra 

deitado no mar…se cadra cada un de nós somos unha illa e alí podémonos sentir 

mais nós. 

Pasmar , encontrar, e filosofar na terraza do Checho, é unha maneira de achegarse 

a sentirse membro da tribu dos namorados da illa, unha atmósfera a do “ Checho”, 

marcada pola sombra do patriarca, aquel home sabio e tranquilo que te recibía 

sempre cun sorriso e unha ironía contida. 

Toparse con Cesáreo, un dos habitantes eternos da Illa, é toparse cunha mirada 

que agocha todas as mareas dunha vida chea de mar. 

Andar e perderse entre o Centulo e o Buraco do Inferno, é toparse nunha natureza 

que arrecende a mar, que te fai sentir moi cerca de Ulises, de Simbad e mesmo 

dos contos fantásticos de Cunqueiro, pois a illa está chea de historias agochadas 

nos seus camiños, que quedaron flotando alá nos anos setenta cando a illa quedou 

sen a maioría dos seus habitantes, que buscaron a tranquilidade económica no 

continente. 

Subir ó Faro, contornar a maxia deste cíclope luminoso, que semella defender a 

vida da illa e dun espazo, que ten as súas leis, e que de noite alumea e cartografía 

as ilusións de todas as persoas i embarcacións que quedan enfeitizados pola súa 

luz. 

Deixar a Illa é deixar un anaco da nosa vida, por eso temos un pouco de nós en 

Melide, no Chan da Pólvora , no Buraco, no Curro, no Peirao…eses lugares onde 

sempre fomos rapaces, e donos das horas perdidas, dese tempo que nos fai sentir 

eternos. 

Hai uns anos, escribía este texto sobre a illa, agora temos un documental feito co 

gran Antón Davila, que conta con imaxes, o arrecendo e o sentimento das xentes 

e dos lugares de Ons…#illadeons# illasatlanticas#pontevedra#galicia# 

 

Escrito que nos deixaba, na súa 

páxina de Facebook, Anxo Cabada, 

o día 29 de novembro de 2023, 

cando anunciaba a proxección e 

estrea do documental: A última 

dorna de Ons. 

https://www.facebook.com/anxo.cabadaalvarez?__cft__%5b0%5d=AZXETkBxPdVWC1bLC1zDRfAXy2_qtCPbfKbhikfE3ct-_FzvZ4xMYNqKUaMfU-Gz0YcX_5APFzFujQibwOpgzIK5pbe13M2rfPOdY0SRhrftkXcFR54BfUgN62PYCnKIMrH94V_VnmK9cagOLdaFvamxEsapRDefyQ7brDSnqnqJCw&__tn__=-UC%2CP-R
https://www.facebook.com/hashtag/illadeons?__eep__=6&__cft__%5b0%5d=AZXETkBxPdVWC1bLC1zDRfAXy2_qtCPbfKbhikfE3ct-_FzvZ4xMYNqKUaMfU-Gz0YcX_5APFzFujQibwOpgzIK5pbe13M2rfPOdY0SRhrftkXcFR54BfUgN62PYCnKIMrH94V_VnmK9cagOLdaFvamxEsapRDefyQ7brDSnqnqJCw&__tn__=*NK-R


 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Páx. 3 

Fotos: de arriba-abaixo: Cedidas Parque Nacional. 

-Charla en Ons. Colonización. Centro Cívico. 

-Xornada de Arqueoloxía no Parque, en Vigo. 

-Xornada Micolóxica en Cortegada 

-Charla sobre Cortegada en Carril. 

 

IMPORTANCIA DAS XORNADAS, PRESENTACIÓNS, 

CONFERENCIAS, PROXECCIÓNS,…, VISITAS 

Os Parques Nacionais deben ser Activos, para así conectar coa 

sociedade e que esta os coñeza e axude á súa protección. 

Dende a creación do Parque Nacional das Illas Atlánticas, en 

Ons, vimos pedindo a realización de Actividades, sobre todo, 

dende a posta en funcionamento do seu Centro de Visitantes. 

Coidamos que nos últimos anos, no verán, esa actividade vai en 

aumento, aínda que pensamos que deberían programarse con 

bastante antelación e dalas a coñecer con tempo, co obxectivo 

de que as persoas que queiran asistir a elas, poidan tamén 

programar a súa viaxe e estancia se é necesario. 

Sería importantísimo que eses Guías, que anualmente forma o 

Parque, xunto coas persoas e entidades que realizan proxectos 

e traballos sobre as illas, neste caso Ons, teñan reunións, uns 

meses antes do verán, para realizar programas e unha liña de 

actuación de cara ao verán para poder ofertar aos posibles 

interesados e que estes programen a súa asistencia. 

PROGRAMACIÓN DO PARQUE INVERNAL 

Imos comprobando nestes últimos anos, que os responsables do 

Parque, durante o outono-inverno, realizan un bo número de 

Actividades tanto na súa sede en Vigo como nas illas, 

apoiándose, en moitos dos casos, en asociacións, concellos, 

universidade,..., e persoas que realizaron algún tipo de traballo 

ou proxecto sobre as illas. 

Esas Actividades teñen un importante seguimento, aínda que 

sigo pensando que falta máis información sobre elas. Sería 

necesario crear unha vía de aviso e notificación xunto á xa 

existente da súa páxina web, por medio da prensa e implantado 

unha base de datos de persoas, entidades, colectivos,..., que 

estean interesados en pertencer a ela e estar informados sobre 

esas actividades, tanto de xeito persoal como para compartilo e 

comunicalo aos seus amigos, asociados, alumnos, ..., e cidadáns 

en xeral.   

 

CREACIÓN DUN FOLLETO, PDF, LIBRO, 

REVISTA,…, DAS CHARLAS, CONFERENCIAS, 

RELATORIOS,…, QUE DESENVOLVE O PARQUE 

NACIONAL 

Ao longo de todo o ano, o Parque Nacional realiza e programa 

unha serie de xornadas, conferencias, presentacións, 

encontros,…, que son de gran interese e seguidos por numeroso 

público, como puiden comprobar nas últimas Xornadas co 

título: Coñece o teu Parque Nacional. 

Sería moi interesante que os narradores, historiadores, 

conferenciantes,…, rematado o acto, entreguen ao Parque 

Nacional un informe do relatado para que este, posteriormente, 

realice un caderno ou publicación do tratado nesa actividade. 

Ese, chamémoslle, boletín, xa sexa en papel ou en PDF colgado 

da súa páxina web, daría moita información e cubriría un oco, 

que beneficiaría a aquelas persoas que, por los motivos que 

fose, non puideron acudir ao acto, aínda que lles interesaba. 

Moitas veces, unha pequena sinopses sobre os asuntos tratados, 

poden axudar a mergullarse no tema e crear interese cara el. 

Un exemplo o temos no PDF creado polo Parque en relación as 

XVII xornadas de investigación na rede de Parques Nacionais, 

onde se presentaron resultados e fixeron un resumo das 

comunicacións, onde podemos saber quen as levou a cabo e ata 

os seus enderezos electrónicos para comunicarse con eles/as. 

  



 

Páx. 4 

XORNADAS DE ARQUEOLOXÍA 

Cun importante número de asistentes celebrouse o sábado 30 de 

novembro estas relevantes charlas sobre arqueoloxía terrestre e 

marítima das illas do Parque. Son as primeiras ás que acudo e 

puiden constatar o atractivas que foron para todos aqueles que 

temos interese pola historia das illas. Comezaron falando as 

arqueólogas e membros do Geaat, Patricia e Nerea, que 

intercambiándose as temáticas a tocar, explicaron o <Balance de 

 catro anos de proxectos no Parque Nacional das Illas Atlánticas>. 

Teño que declarar a miña alegría, extensible a todos os membros de PineirÓns, cando, nunha das primeiras fotografías 

expostas, onde se trataban os antecedentes do patrimonio cultural das illas, na parte dedicada a: Publicacións científicas 

e investigacións, sae nomeada a Revista Cultural AUNIOS, da que son coordinador, e que edita a asociación cultural 

PineirÓns, vinculada á Illa de Ons. Esta distinción, con toda a nosa humildade, polo traballo que realizamos a prol da 

cultura de Ons, anima a seguir traballando e contribuíndo, coa nosa modesta aportación, a que se investigue dun xeito 

científico sobre as illas do Parque.  

As arqueólogas, fixeron un percorrido polos catro anos de traballo realizado nas illas, facendo fincapé nos interesantes 

achados atopados en Ons, con respecto á Factoría Romana de Salga e aos chamativos resultados obtidos no Castro dos 

Mouros dende as primeiras escavacións. 

Comentaron os traballos realizados en Sálvora e o comezo das primeiras catas en Cíes, informando das próximas 

escavacións no Castro de As Hortas, tamén en Cíes, e a continuación en Ons na primavera. 

Curioso e importante foi coñecer o Proxecto “Sentinela”, onde explicaron a importancia dos bens que se localizan na 

zona de litoral das illas e que están a sufrir unha progresiva degradación e erosión por mor das mareas e a climatoloxía. 

Comentaron que este proxecto consiste no coñecemento histórico das illas e determinar o impacto que as mareas e o 

clima teñen sobre a preservación do patrimonio cultural destas. 

Transcendental este proxecto para buscar unha solución ao cantil da praia de Canexol en Ons que, se non se lle busca 

remedio axiña, non só desaparecera este xacemento romano da salga, senón que afectará tamén ao camiño que vai de 

Curro a Pereiró, e quizais a algunhas das casas existentes a carón del.  

 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Páx. 5 

A segunda charla desta xornada correu a cargo do 

arqueólogo e mergullador submarino Miguel San 

Claudio que falou sobre o importante número de pecios 

que se atopan nas proximidades das illas do Parque e o 

interese que o seu estudo representa para os 

historiadores e mergulladores. 

Os que estamos interesados no submarinismo e na 

arqueoloxía submarina, xa coñeciamos o traballo 

desenvolto por San Claudio no Parque por medio do 

seu libro: “Arqueoloxía Subacuática no Parque 

Nacional das Illas Atlánticas”. 

San Claudio fixo un repaso histórico sobre a 

arqueoloxía submarina tanto en Galicia como nas illas 

do Parque e destacou a importancia de seguir 

investigando neste campo. 

Resaltar que a charla fíxose curta, aínda que tiña unha hora e media. A parte final, dedicada ás illas, foi un pouco 

a correr, e podería resultar interesante, en especial, sobre a illa de Ons, neste intre que estamos a reivindicar que 

o Faro de Ons, agora automatizado e tan pronto como quede sen os fareiros, se lle busca unha saída como Centro 

Cultural, cunhas salas dedicadas a Museo dos Faros, dos Fareiros e dos Naufraxios e, sobre este último punto, 

San Claudio, podería axudar, dando ideas, por mor da súa experiencia. 

Sería interesante sobre este tema dos Naufraxios do Parque Nacional, que o Parque organizara unha Mesa 

Redonda onde estiveran investigadores como Lino J. Pazos Pérez, Yago Abilleira, Ramón Patiño e San Claudio, 

á vez de grupos de mergullo que traballan por Ons como Club de Buceo Ons de Bueu, Portosub de Portonovo e 

Bahía Sub de O Grove, entre todos, seguro que se sacaban ideas e alternativas para un Museo dos Naufraxios no 

Faro de Ons.  



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Páx. 6 

O “Yapeyú”. Un amigo mandoume a foto, aparecida en Facebook, deste buque dedicado durante anos a 

levar galegos á emigración cara ás Américas. Lolita Aguín, unha meca que botamos moito de menos D.E.P., 

era moi ocorrente e enxeñosa e gustaba de escribir historias cotiás da súa vila meca. Brindounos con varios 

artigos na revista AUNIOS durante os anos 2010 a 2014. Nun deles contaba a historia dun veciño que 

embarcaba para Arxentina no <Yapeyú>. Así o narraba: 

FOTOS CURIOSAS 

O noso querido amigo 

Alvarito sempre 

pendente de enviarme 

algunha foto interesante 

que vai aparecendo no 

seu labor diario como 

lobo de mar. 

Desta vez envioume 

unha dunhas nasas que 

largaron preto do praia de 

Samil e, como ben di, os 

mariñeiros deberían ser 

novatos e non se 

decataron que a marea 

soe baixar. A outra e un 

arroas atopado na Costa 

da Vela, ten pinta de que 

foi atacado por outro 

peixe maior. 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Nestes xantares Camawuaianos, nunca falta a 

música. Contando desta vez cun veterano 

“bombeiro” outro máis mozo, o tamboril entre 

Nene e Maqui, ao saxo Mallo e a gaita Chayanne. 

Un bo número de comensais Camawuaianos, deuse cita no Restaurante “Loureiro” de Bueu, onde degustaron 

mexillóns en vinagreta, gambas cocidas e á prancha, polbo a feira e a escoller Robalo e Carrilleras, regadas por 

viños galegos e algún da Rioxa, loxicamente, seguido de sobremesa, cafés e chupitos. E, ante todo, unha grande 

CAMARADERÍA 
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Páx. 8 

Sempre dixeron que: “Las cosas 

de palacio van despacio” e ben 

certo é. Ían a arranxar, xa o ano 

pasado, a zona de Curro, xa vai 

para dous anos. E a depuradora 

hai tres anos, e todo está parado. 

Logo virán os temporais, despois 

os turistas,.., e un ano máis sen na. 

Esta tempada están a 

visitar as nosas rías atúns 

de grandes dimensións. 

Este mallou nunhas redes 

no Cabo  Udra, pesou 

máis de 300 Kg. 

Boas capturas de percebes dos 

mariñeiros da confraría de Cangas 

no illote Agoeiro das Cíes. Tiña un 

tamaño excelente e alcanzou o prezo 

de 220 € o kg en lonxa. (16/12/2024) 

Sen embargo Ons sen percebe.  

Que pasa no noso mar auniense? 

Estas reunións fóra de tempada son 

fantásticas para poñerse ao día de como vai 

todo pola Illa. É o momento de que che pasen 

algunha foto destes meses, de facer 

comentarios,..., e de comprobar como as 

promesas que fan os políticos, van quedando 

en iso, palabras. Pero aquí estamos, 

esperando xa a chegada da Semana Santa e 

ver se antes celebramos o Entroido auniense 

tal e como se facía hai máis de medio século. 

Javi Pazó, fillo de D. Diego Pazó, que 

trouxo o primeiro motor que deu luz en Ons 

e despois armou, cos seus motores mariños, 

as primeiras lanchas dos aunienses, 

mándanos esta felicitación de Nadal coa 

foto do seu veleiro “Cassandra” 

As edificacións que están enmarcadas en 

vermello son as que Colonización, a 

mediados da década de 1960, realizou na 

zona de Curro para uso e servizo dos veciños 

de Ons. 

Diferentes circunstancias e, sobre todo, a 

emigración forzosa á que se viron abocados 

os aunienses por non dispoñer dun peirao de 

abrigo para a nova flota, fixo que estes 

inmobles, agás a escola e as casas dos 

mestres, durmiran un soño letárxico de 

inutilidade durante case dúas décadas. 

A partir de 1980 a administración 

xestora foise facendo con elas e 

chegados os 90, case tiñan todo 

ocupado. Foi entón cando a Asociación 

Veciñal “Illa de Ons”, solicitou un 

espazo para as súas reunións, garda de 

materiais,..., pasando a utilizar o espazo 

da escola que hoxe acolle a sala de usos 

múltiples do C. de Visitantes. 

Pois ben, neste xantar-xuntanza xa 

comezamos a escoitar que os veciños 

necesitan un espazo para as súas 

reunións e actividades na Illa e, segundo 

parece, dende a nova asociación veciñal 

van solicitalo a Parques.  

Dende a miña modesta opinión, se eses 

inmobles foron feitos para uso veciñal, 

coido que teñen dereito a solicitar un 

lugar para o seu uso. 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Esquerda: A pasarela que une o peirao coa praia de Area dos Cans, está nun estado penoso e a terra procedente das 

riadas pola chuvia a cobren totalmente, esperemos que a arranxen axiña. 

Dereita: Escóitanse “Tambores de Obras” pola zona de Curro, con bastante material de obra. O malo é que estamos 

á porta do verán. Os labores que tiñan que facer ao longo de outono-primavera, poranse a facelos agora? 

Esquerda: Vimos no barrio do Caño un bo número de bolsas con material vexetal procedente das eliminacións que están 

a facer de vexetación alóctona ou prexudicial para un Parque Nacional. Estes traballos lévanos facendo dende hai anos e 

podemos comprobar que, ao seguinte, volven a brotar. Estarase facendo dun xeito efectivo e con supervisión técnica para 

evitar novos brotes?  

Dereita: Xa vai para moitos anos que comprobamos que as rochas da zona leste da Illa están completamente brancas, é 

dicir, sen vexetación, nin fauna algunha. Estas rochas da foto, a carón do peirao, hai 20 anos estaban repletas de vida, 

mexillóns, arneiróns, algas de varios tipos, caramuxos,..., e ata a tan cotizada, hoxe en día, pineira, a que será debido? Hai 

moitas teorías, pero, coido que terán que ser os técnicos da Consellería de Pesca quen o estuden e avalíen. Farano? 

 

Páx. 9 


